
Seminologi
1/2020

Maataloustoimihenkilöjärjestöjen liitto MTJL hallitus



2

SEMINOLOGI-LEHTI
54. Vuosikerta

Julkaisija:
Maataloustoimihenkilöjärjestöjen Liitto
MTJL ry
Selkämerenkuja 1 A
PL 183
00181 HELSINKI
p. 040 074 6391
pentti.ekola@proliitto.fi

Toimituskunta:
MTJL hallitus
Päätoimittaja Piritta Hakala

Lehden ulkoasu ja taitto:
Natasha Hjelm, OivaMainos

Ilmestymispäivät 2020:
13.3., 19.6., 25.9. ja 11.12.
Seuraava lehti ilmestyy sähköisenä
19.6. Lehti on luettavissa osoitteessa
mtjl.yhdistysavain.fi
Lehteen tuleva aineisto 5.6.
mennessä osoitteeseen
seminologilehti@gmail.com

LIITON TOIMISTO
Maataloustoimihenkilöjärjestöjen Liitto
Selkämerenkuja 1 A
PL 183
00181 HELSINKI
pentti.ekola@proliitto.fi

Hakala Piritta
Kirkkokankaantie 3 C 11
37800 AKAA
pirtu.ha@hotmail.com

PANKKI: POP Pohjanmaa
FI65 4740 3020 0052 38
Jäsenmaksutili:
FI14 4740 1020 0530 75

Puheenjohtaja:
Hakala Piritta
Kirkkokankaantie 3 C 11
37800 AKAA
p. 040 567 9359
pirtu.ha@hotmail.com

1. Varapuheenjohtaja:
Kilponen Satu
Ruhalantie 356
85730 TULPPO
p. 040 558 6299
satu.kilponen70@gmail.com

2. Varapuheenjohtaja:
Tommila Tapio
Häkkiläntie 330
43170 Häkkilä
p. 041 447 0888
tommila.tapio@gmail.com

Hallitus:
Mäkitalo Ulla
p. 040 531 1476
ulla.makitalo@kotinet.com

Heikkinen Anna-Maarit
p. 050 438 1250
annamaarit.heikkinen@gmail.com

Pietikäinen Minttu
p. 044 574 2264
minttu.pietikainen@gmail.com

Sänkiniemi Asko
p. 050 029 4394
asko.sankiniemi@surffi .fi

Villi-Kauppinen Marjukka
p. 050 306 3170
marjukka.villi70@gmail.com

Faba osk. pääluottamusmies:
Tommila Tapio
Häkkiläntie 330
43170 Häkkilä
p. 041 447 0888
tommila.tapio@gmail.com

TYÖTTÖMYYSKASSAN  
YHTEYSTIEDOT:

Työttömyyskassa Pro
Selkämerenkatu 1 A
PL 183
00181 Helsinki
p. 09 172 773 4444
faksi 09 1727 3335
ma–pe  9–15

kassa@proliitto.fi
www.prokassa.fi

Seminologi
1/2020

MAATALOUSTOIMIHENKILÖJÄRJESTÖJEN LIITTO MTJL RY



Mikä on lehti? Minkä miellämme lehdeksi? Pitäisikö sen olla 
paperinen, sähköinen vai vain juttuja kotisivuillamme? Oletko 
lehden lukija? Mitä mieltä sinä olet?

Lehden päätoimittajana pohdin näitä kysymyksiä myös? Aja-
tukseni lähtee harhailemaan lehden materiaalipankkiin, mietin 
onko sinne tullut juttuja kentältä ja jäseniltämme, saammeko 
lehden toteutettua aikataulussa ja kyseessähän on vuoden 
2020 ensimmäisen lehti. 

Lehti on Seminologilehti, joka koostuu jäsentemme kirjoitta-
mista jutuista, tarinoista, tapahtumista ja nämä jopa kuvilla 
höystettyinä. Tämä kokonaisuus ei kuitenkaan ole itsestäänsel-
vyys, sillä tuo materiaalipankki seminologilehti@gmail.com ei 
pursua yliäyräidensä, vaan aina viimeistä viedään. Lehti vaatii 
syntyäkseen useamman sivun, mielekästä lukemista, kiinnos-
tavia kuvia ja vaikkapa hupailuakin, pieniä asioita, mutta suuria 
syntyäkseen lehdeksi. 

Millaisen lehden sitten haluaisimme? Olemme olleet pape-
rilehden käyttäjiä ja siitä siirtyneet sähköiseen lehtiversioon, 
molemmilla on kannattajansa. Lehtiversio kopsahti postiluu-
kusta luettavaksi ja sähköinen on kotisivuillamme www.mtjl.
yhdistysavain.fi luettavissa, mahdollista tulostaa itselle pa-
periseksi. Näitä lehden muoto muutoksia olemme tehneet, 
koska toinen tärkeä tekijä lehden syntymiselle on lehden tuo-
tantokustannukset. Lehti ei toteudu ilmaiseksi, sen tekemisellä 
on kulunsa ja niitä on suhteutettava tarpeisiin. 

Lehteä voidaan toteuttaa monella eri tyylillä, näin olemme jo 
toimineet ja toteuttaneetkin. Olisiko meillä ajatusta mukautua 
pelkistettyyn tarina/juttusivuun kotisivuillamme? Menettääkö 
lehti merkityksensä? Voiko sitä kutsua enää lehdeksi? Olisiko 
lehti liian pelkistetty? Toteutuuko sanonta ”Pois silmistä, on 
pois mielestä?”

Lehden lukijana olet tärkeä pala tätä palapeliä, sillä sinä luet 
lehden, tuotat lehteen materiaalia, pidät lehteä tärkeänä, poi-
mit lehdestä tietoja, yhteenkuuluvuutta unohtamatta ja tämän 
johdosta seuraava lehti tullaan tekemään sinulle luettavaksi. 
Lukijana sinulla on suuri mahdollisuus vaikuttaa lehden sisäl-
töön ja mahdollisuus tuottaa tarvittavaa materiaaliakin, älä ole 
liian kriittinen itsellesi hyvä siitä tulee. Näin voit vaikuttaa sii-
hen mitä luet.

Niin… Lehden teossa on monta vaihetta ja sen syntyyn vaikut-
taa monta tekijää, lehti ei synny tuosta vaan, se vaatii tekijöitä. 

Mutta, mitä mieltä sinä olet?

Ajattelin, että toteutamme kotisivuilla pienen kyselyn, joka 
koskee lehteämme. Näin saamme sinun mielipiteesi lehdestä 
ja näkisimme ehdotuksia, miten voisimme kehittää lehteäm-
me tulevaisuudessa eduksemme. Kotisivuilla kannattaa käydä 
piipahtamassa www.mtjl.yhdistysavain.fi ja vilkaista milloin 
kysely aukeaa. Sivuilta pääset käsiksi myös edellisiin Semino-
logilehtiin ja niiden sisältämiin mielenkiintoisiin juttuihin, ota 
lehden lukeminen tavaksesi.

Lehti? Onko sen muodolla merkitystä? 
Luetko Seminologilehden?
Mikä on lehden
merkitys sinulle?
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MTJL:n liittokokous 23–24.11.2019
Katja Tommila

Kokousväkeä.

Liittokokous pidettiin Jyväskylässä, 
Sokos Hotelli Aleksandrassa. Viral-
lisia kokousedustajia paikalla oli 17, 
lisäksi yksi muu edustaja. Tänä vuon-
na viralliset edustajat olivat yksittäis-
jäseniä, eli MTJL:n jäseniä. Paikallis-
yhdistysten lakkautettua toimintansa, 
perinteistä yhdistysten jäsenmäärään 
perustuvaa virallisten edustajien 
määrää ei oltu näin ollen rajoitettu. 
Jatkossakin jokaisella MTJL:n jäsenellä 
on liittokokouksessa yksi ääni. 

Puheenjohtaja Piritta Hakala avasi 
kokouksen puhumalla ajankohtaisis-
ta asioista, ja pienellä katsauksella 
menneestä vuodesta. Puheenjohta-
jiksi valittiin hänen lisäksi Sirkka-Liisa 
Koivula. Sihteerinä toimivat Marjukka 
Villi-Kauppinen ja Pentti Ekola. Pöytä-
kirjantarkastajina toimivat allekirjoitta-
nut ja Päivi Vehomäki, ääntenlaskijoi-
na edellisten lisäksi Satu Kilponen ja 
Ulla Mäkitalo. 
Pentti kertoi viimeisen vuoden aikana 

tapahtuneista myllerryksistä MTJL:n 
toimintatavoissa, mihin suuresti on 
vaikutuksia ja haasteitakin tuonut liit-
tyminen Ammattiliitto Pro:hon. Lisäksi 
kevään aikana tapahtuva Pro:n toimis-
ton muutto Ruoholahdesta Kalasata-
maan kaiken tämän lisäksi tuo omat 
haasteensa. Tuula Gargano puoles-
taan kertoi seminologien kansainvä-
lisestä toiminnasta, ja viimeksi pide-
tystä eurooppalaisesta kokouksesta 
Tukholmassa. 

Vuoden 2019 aikana suurin ponnistus 
läpi MTJL:n kentän on ollut paikal-
lisyhdistysten lakkauttaminen ja sen 
myötä jäsenten siirtyminen MTJL:n ja 
samalla Pro:n jäseniksi. Kaikki paikal-
lisyhdistykset saivat nämä järjestelyt 
tehtyä määräajassa, lokakuun 2019 
loppuun mennessä. Entisten paikal-
lisyhdistysten alueille perustettiin sa-
malla alueellisia klubeja, jotka voivat 
järjestää alueellista toimintaa samaan 
malliin kuin ennenkin. Klubit voivat 

saada toimintaan rahoitusta yhdistyk-
seltä MTJL, kuin Pro: lta, mutta enti-
senmallista aluekohtaista hallintoko-
neistoa ei enää tarvitse pyörittää.
 
Tapio Tommila kävi läpi uudistuvaa 
työaikalakia, ja sivusi myös juuri alka-
neita TES- neuvotteluja. Tuula Garga-
no kertoi puolestaan VG.n kuulumisia. 

Toinen kokouspäivä aloitettiin vuo-
sikertomuksella vuodesta 2018, joka 
hyväksyttiin asiakorjauksin.
Vuoden 2018 tilinpäätös oli 
6673,27€ ylijäämäinen, ja ylijäämä 
lisätään entisten vuosien mukaan 
omaan pääomaan. Toiminnantarkasta-
jien lausunto puolsi vastuuvapauden 
myöntämistä, ja siihen yhtyi myös ko-
kousväki. 
Toimintasuunnitelma ja talousarvio 
tälle kuluvalle vuodelle 2020 hyväk-
syttiin hallituksen esityksen mukai-
sesti muilta osin, mutta puheenjoh-
tajan korvausta päätettiin yksimielisen  
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Liiton puheenjohtaja 
Piritta Hakala avauspuheessaan.

Kokouksen sihteerit vas. Pentti Ekola ja  
Marjukka Vili-Kauppinen.

Tapio Tommila. Tuula Gargano.

Kokouksen puheenjohtajat, 
vas. Sirkka-Liisa Koivula ja Piritta Hakala.

äänestyksen perusteella hieman korot-
taa hallituksen esityksestä poiketen. 
Toiminnantarkastajiksi vuodelle 2020 
valittiin Johanna Koponen ja Aila Lei-
no. Henkilökohtaisiksi varajäseniksi 
heille valittiin Päivi Vehomäki ja Sirk-
ka-Liisa Koivula. 

Piritta Hakala kertoi Pro:n edustajiston 
toiminnasta. Edustajiston vaali toimi-
tetaan 2020 syksyllä, ja MTJL:n ehdok-
kaaksi tähän valtakunnalliseen vaaliin 
valittiin edelleen puheenjohtaja Piritta 
Hakala.  Äänestys tapahtuu sähköisesti 
ja äänioikeus on kaikilla MTJL:n jäse-
nillä, äänestämällä ehdokastamme on 
meillä mahdollisuus saada paikka Pro:n 
edustajistossa seuraavalle kaudelle. 

Määräaikaan mennessä liittokokouk-
selle oli tullut Itä-Suomen Semi-
nologien tekemä aloite, mikä koski 
jäsenten muistamista heidän 50- ja 
60-vuotis päivänään. Aloite hyväk-
syttiin hallituksen esityksen mukai-
sesti. 

Vuokatissa ylimääräisessä liittoko-
kouksessa, ensimmäisessä käsittelys-
sä on hyväksytty sääntömuutos, jonka 
toinen käsittely käytiin tässä kokouk-
sessa ja hyväksyttiin muutoksitta. Se 
lähetetään PRH:lle hyväksyttäväksi ja 
tämä prosessi etenee omaa tahtiaan.  
Toimintarahaston säännöt käytiin 
läpi, ja tekstimuutokset hyväksyt-
täneen seuraavassa MTJL:n vuosi-

kokouksessa. Niin ikään ohjesääntö 
huomionosoituksista käytiin läpi, ja 
hallitus valmistelee sen seuraavaa 
vuosikokousta varten hyväksyttäväksi. 

Kokousviikonloppu sujui leppoisissa 
merkeissä ja sujuvassa aikataulussa. 
Lauantai-illan ruokailu oli suorastaan 
täyteläinen, tuskin monellakaan tuli 
mieleen lähigrillille lähtö. Kokous-
järjestelyt ylipäänsä oli hienosti hoi-
dettu, kokouspaikan sijainti keskellä 
Suomea hyvien liikenneyhteyksien 
keskellä loistava. Kiitokset kaikille mu-
kana olleille runsaista keskusteluista 
niin itse kokouksessa, kuin sen ulko-
puolella, ja isot kiitokset myös viikon-
lopun järjestelyihin osallistuneille. 
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Vuosi on vaihtunut vuoteen 2020 edellisen kirjoitukseni 
jälkeen ja paljon on kerennyt tapahtumaan ennen sitä, 
sekä näin alkuvuodesta.

Pienenä kertauksena, viimevuoden puolella olimme vie-
lä Maataloustoimihenkilöjärjestöjen liitto ja sen alla toi-
mi kuusi yhdistystä. Vuoden vaihtuessa muuttui paljon, 
liittomme on nyt Ammattiliitto Pro ja Maataloustoimi-
henkilöjärjestöjen liitto ry on nyt yhdistyksemme, sekä 
meillä on viisi alueklubia. Olen huomannut tässä muu-
taman päivän sisällä, että jäsenillämme ei ole käsitystä 
tästä marssijärjestyksestä ja mihin hän jäsenenä kuuluu 
vai kuuluuko mihinkään. On ihmetelty mikä Ammattiliitto 
Pro, On ihmetelty mikä MTJL ja ilmaistu, että en kuulu 
tällaiseen. 

Voiko tämä asia olla yllätys? Työssä käyvä henkilö voi kuu-
lua jäsenenä alansa ammattiliittoon, joka ajaa jäseniensä 
asioita ja joka tarjoaa jäsenilleen palveluita, jäsenetuja, 
sekä koulutusta laidasta laitaan. Nämä kaikki on jäsenen 
saatavilla jäsenmaksun hinnalla. Tämä jäsenmaksun perin-
tä näkyy jäsenillä omasta palkkalaskelmasta ja jäsenmaksu 
on peritty häneltä kuukausittain. Samaan jäsenmaksuun 
kuuluu MTJL yhdistyksen ja klubien järjestämät tapahtu-
mat, sekä koulutukset, jäsenenä nämä kaikki ovat sinulle 
tarjolla.

Tämä tietämättömyys yllätti minut. 

Marraskuussa työehtosopimuksemme umpeentui ja aloi-
timme joulukuussa neuvottelut uudesta työehtosopimuk-
sesta. Neuvotteluissa olemme pääsääntöisesti keskus-
telleet työajasta, joka on ollut työnantajapuolen vahva 
mantra. Tapetilla on myös ollut ylityö ja vahvasti mahdol-
liset vähennykset, sekä heikennykset työntekijäpuolelle. 
Palkankorotus, kiky pois, muut mahdolliset parannukset 
työntekijäpuolelle, ovat tähän asti olleet ilmaa, näistä 
olemme päässeet sanomaan sanasen, mutta välillä tulee 
tunne mitä ne ovatkaan?

Tätä kirjoittaessani kulutamme helmikuun viimeistä viikkoa 
ja mitään ei ole tapahtunut. Edelleen kaikki edellä mainit-
semani asiat ovat neuvottelupöydällä ja niitä tullaan jat-
kokäsittelemään maaliskuun alkupuolella. Työnantajapuoli 
haluaa tätä, sekä tuota ja me toista, löytyykö yhteinen sävel 
asioille? Sillä ratkaisujen ja päätösten on oltava tasapuoli-
sen hyviä molemmille osapuolille. Tämä vaatii vahvaa yh-
tenäistä näkemystä asioista ja kölinalta vetoa ei tulla hyväk-
symään, mielestäni tässä on molempien jauhot pussissa.

Jauhojen pikkasen pölistessä, otimme askeleen kohti 
ylityö ja vuoronvaihto kieltoa, sillä olemme sopimukset-
tomassa tilassa, eikä sopimuksettoman tilan aikana ole 
työrauhavelvoitetta. Tämä tarkoittaa, että työntekijöillä on 
oikeus kieltäytyä esimerkiksi ylitöistä, jotka ylittävät sään-
nöllisen työajan. Tällaisten toimenpiteiden järjestäminen 
kentälle vaatii suurenpyörän käynnistämisen ja se tarkoitta 
asioiden tekemistä yhdessä, vahvasti yhtenäisessä rinta-
massa. Erinäiset toimet antaa potkua neuvottelu toimin-
taan ja asioiden etenemiseen odotettua nopeammin. 

Kaikki edellä kirjoittamani asiat kuuluvat samaan pakettiin 
ja tätä pakettia meidän pitää hoitaa yhdessä, sillä yksin 
tuulta päin on vaikea taistella. Katsotaan mitä on ehtinyt 
jo tapahtua, kun lueskelet tätä kirjoitusta.

Kevättä kohden…näistä asioista huolimatta mennään ja 
päivät rupeavat pitenemään valollisesti. Talvi on ollut 
eriskummallinen ja kelit laidasta laitaan. Täällä etelässä 
ei enää muisteta millaista lumi on ja pohjoisessa sitä on 
riittämiin, ei ole käynyt tasan lumen saanti, eikä ajokelit 
pitkästyttäviksi työreissuissa. Toivottavasti suuremmilta 
huolilta olemme selvinneet tienpäällä? 

Nyt on aika nauttia tulevista talvilomista, on sitten lunta 
tai ei, kaikkea kivaa voi puuhastella. Muistakaa hyödyntää 
reissuissanne ePassia, sehän kulkee puhelimessa mukana 
ja mielikuvitus on vain rajana. Hyvää kevään odotusta kai-
kille ja pidetään sukset luistavina, lomilla ja neuvotteluissa.

Puheenjohtajan kirjoitus
Piri
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Året 2020 har börjat och mycket har hänt före det, även här i 
början av året.

Som en liten repetition så hörde vi i fjol till Maataloustoimihen-
kilöjärjestöjen liitto och under den verkade  sex föreningar. När 
det nya året började ändrade mycket, vårt fack är nu Yrkesfacket 
Pro och Maataloustoimihenkilöjärjestöjen liitto ry är nu vår före-
ning, dessutom har vi nu fem områdesklubbar. Jag har under ett 
par dagar lagt märke till att våra medlemmar har inte någon upp-
fattning om vilken marsordning , och vart hon/han som medlem 
hör till, eller hör de till nägonting alls. De har förundrats över vad 
Facket Pro är! Hör vi dit? Och vad är MTJL? Hör vi dit ? Eller att 
vi säkert inte hör till det.

Kan det här vara en överraskning? Arbetstagare som person kan 
höra till som en medlem till sitt yrkes fack. Facket främjer och för 
fram medlemmarnas ärenden, ger service, medlemsförmåner 
och olika slags utbildningar. Allt detta kan en medlem få ut av 
medlemsavgiften. Medlemsavgiftens debitering framkommer 
på lönelikviden och medlemsavgiften tas varje månad. Till sam-
ma medlemsavgift tillhör MTJL och klubbarnas arrangemanger 
och skolningar. Allt detta har du till hands som medlem.

Denna ovisshet var en överraskning till mej.

I november gick vårat kollektivavtal ut och i december började 
vi diskutera om ett nytt kollektivavtal(arbetsavtal). I förhandlin-
garna har vi som närmast diskuterat arbetstiden, som har varit 
en stark mantra för arbetsgivaren. På tapeten har det också varit 
övertidsarbetet och de möjliga avdragen, samt försämringar på 
arbetstagarens sida. Löneförhöjning, KiKy bort och andra möjli-
ga förbättringar på arbetstagarenssida har hittills varit som luft, 
av dessa har vi kunnat säga några ord om men imellan får vi en 
kännsla att finns de?

Under denna skrivande stund framlider vi i sista veckan av feb-
ruari och ingenting har vi till stånd. 

Fortsättningsvis alla de tidigare nämda ärendena är på förhand-

lingsbordet och vi kommer att bearbeta dem under mars må-
nad. Arbetsgivarens part vill ha ett och annat medan vi vill ha 
något helt annat. 

Kommer vi att finna en gemensam melodi till ärendena? För att 
lösningarna och besluten skall vara goda åt båda parterna. Detta 
kräver en stark gemensam syn, och att dra undan mattan för nån-
dera är inget som kommer att accepteras, jag tycker att båda har 
sin egen mjöl i säcken nu.

När Mjöldammet lite fick virvlar tog vi ett steg mot övertid- och 
skiftesbytesförbud, nu då vi är i en situation där vi inget ar-
betskollektivavtal har finns det ingen arbetsroförpliktelse. Detta 
betyder att arbetstagarna har rätt att neka övertidsarbete, som 
överskrider den regelbundna arbetstiden. Att ordna sådanhär 
åtgärder på fältet kräver att det stora kärrhjulet skall spinna och 
det kräver igen en gemensam insatts från båda sidorna och ge-
mensamma mål som i en gemensam front. De olika uppgifterna 
ger en rusch i förhandlingarnas funktion och ärendena framskri-
der då snabbare än väntat.

Alla ärendena jag här tidigare har skrivit om hör till samma paket. 
Vi skall sköta om detta paket gemensamt. För som ensam som 
”kärringen mot strömmen” är det svårt att vinna nån kamp. Vi 
skall se vad som redan har hänt, när du nu läser denna skrivelse.

Trots dessa ärenden går vi mot våren och dagarna blir längre. 
Vintern har varit underlig och vinterföret där efter. Här i södern 
kommer ingen ihåg hurudan snön är och i norr finns det utav det 
så det räcker minsann. Jämnt har det inte fördelats. Föret att köra 
i har inte varit långtråkiga i jobbet. Hoppas dock att inga olyckor 
har skett?

Nu är det dax att njuta av vintersemestrarna ingen skillnad om 
det finns snö eller inte finns snö så kan man syssla med något 
trevligt. Kom ihåg att utnyttja ePasset det hänger med i mobil-
telefonen och bara din fantasi kan begränsa det. Ha en trevlig 
väntan på våren. Vi skall hålla skidorna väl vallade så det glider 
bra både i spåret och i förhandlingsdiskussionerna.

Ordförandets skrivelse
Piri                 Översättare: Hjerpe Anna-Greta



8

Jo ihan pienenä tykkäsin hirveästi eläi-
mistä. Veljeni sai uuden polkupyörän 
ja tottakai minäkin halusin sellaisen. 
Mutta vanhempieni ei ollut yhtään 
vaikeaa jymäyttää minua. Haluatko 
kissanpennun vai polkupyörän? Minä 
ajelin kouluun vanhalla pyörällä.
Jostain kumman syystä hevoset ko-
lahtivat minuun heti. Meidän mökki-
matkalla Paimiosta Kangasalle, odotin 
kaikesta eniten näkeväni suomenhe-
vosen, Teijan seisomassa ladonnur-
kalla. Mummulassa keräsin sanoma-
lehdistä kaikki hevosten kuvat. Siskoni 
ja serkkuni kanssa laukattiin mielikuvi-
tushevosilla ympäri metsiä.
Lopullisesti innostuin, kun isäni työ-
kaveri osti ravihevosen. Aloin käydä 
pyörällä hoitamassa sitä. Aika pian 
pääsin ajelemaan sitä ja myös ravei-
hin mukaan. Olin noin 12-vuotias.
Muistan hyvin, kun tämä Seppo osti 
suomenhevosorin ja laittoi minut pi-
telemään sitä, kun se hirnui ja riehui.
Hän sanoi siinä minulle, että kyllä me 
siitä Tiinasta hevosmies tehdään. He-
vosmiestaitojen ohella opin vuosien 
varrella myös kiroilemaan, mistä äiti-
ni ei ollut ilahtunut. Niin me Sepon 
kanssa kuljettiin raveissa milloin min-
käkin hevosen kanssa. Siinä hötäkäs-

sä jäi lahjakkaan juoksijan urheilut. 
Lukion sentään kävin. Eläinlääkärin 
ammatista haaveilin, mutta monien 
vaiheiden jälkeen päädyin Kaustiselle 
hevostalouskouluun. Kuinka ollakaan 
matkalla raveihin törmäsin hevos-
mies-maatalon poikaan ja muutin To-
holammille lypsykarjatilan emännäksi. 
Hevosia talossa oli ollut aina. Minulla 
oli mukanani 1-vuotias orivarsa. En-
simmäinen oma hevoseni. Siinäkin 
minulle tuli vahva intuitio, että minun 
on saatava tuo. Rahaa ei ollut, mutta 
menin pankkiin ja hain lainaa. Ilmoi-
tin vain, että nämä takaavat ja onneksi 
lähtivät vaikken aikaisemmin kysynyt-
kään. Tulihan siitä hurja peli. Juoksi 
se Playmate Kontakt hienosti alus-
ta alkaen, mutta silmä paloi päässä 
enkä edes muista kuinka monta ker-
taa mentiin kylillä täyttä hyppyä. Siitä 
tuli hevosmisesurani korkeakoulu. Se 
pelästyi milloin vaan, mitä vaan. Tein 
siinä välissä pari lasta, olihan se aika 
sovittelua että onnistui treenata. Mut-
ta se oli kovapäinen kilpailija ja toimi 
starteissa, kun radalle saatiin. Kolme-
vuotiaana 11 starttia, 9 voittoa. Sinä 
talvena oli tosi huonot heinät, eikä se 
loppu-urallaan päässyt näyttämään 
mihin olisi pystynyt. Kerran laitoin sil-

le koppakärryt ekaa kertaa, ja saman-
tien kun ne alkoivat rämistä, se lähti 
täyttä hyppyä pihasta. Maitoautokus-
ki mietti, että soittaako 112 vai mi-
hin. Hevonen laukkasi täyttä vauhtia 
eteenpäin ja kauppa-auto seisoi tien 
tukkeena. Silloin ajattelin, että nyt tuli 
Tiinalle lähtö, kun se väistää täydes-
sä vauhdissa metsään. Mutta siinä 
oli joku suojelusenkeli matkassa, he-
vonen hiljensi ja pääsin rauhassa ohi 
ja hengissä kotiin. Paras temppu sen 
kanssa varmaan oli kun pistin 3-vuo-
tiaan orin autoon, ajoin Kaustiselle 
treeneihin.Tytöt 1-ja 2-vuotiaat muka-
na. Likat vaunuihin, hevonen aisoihin, 
sentään oli kuski joka ajoi treenit. Ta-
kasin tullessa käytin tytöt neuvolassa. 
Hevoset on samanlaisia kuin ihmi-
setkin, ei kaikkien kanssa ole mukava 
touhuta eikä tule toimeen. Mutta ne 
opettavat hirveästi kärsivällisyyttä ja 
elämäntaitoa. Kun sulla on hyvä he-
vonen käsissäsi kaikki muu unohtuu 
-raviurheilu vie mennessään.
On niitä vuosien varrella ollut monen-
laista, surua ja iloa. Varsaa odotettiin 
kovasti koko perhe. Aamulla kun, me-
nin talliin oli syntynyt kuollut varsa. 
Kaikki itkettiin. Tämä mun hyvä he-
vonen, kun alkoi keuhkot vaivaamaan 

Harrastuksena ja 
elämäntapana 

hevoset
Tiina Tiitola
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piti tehdä päätös lopettamisesta.
Kyllä piti jälkeenpäinkin monta kertaa 
nielaista oli se niin kova paikka. Myö-
hemmin ostin mieluisan ja lahjakkaan 
varsan. Tuntui, että tästä voi oikeasti 
tulla jotakin.Rutiinileikkauksessa joku 
meni pieleen, tuli ähky ja sinne kli-
nikalle kuoli. Muistan vieläkin kaivin-
koneen jyrinän myöhäisiltana, kun 
naapurin mies tuli kaivaan hevoselle 
hautaa, se tuntui niin pahalta.
Lähdettiin kerran huvikseen Kortesjär-
velle huutokauppaan. Tilaisuus oli jo 
alkanut, eikä meillä mitään ohjelmaa 
ollut. Siinä kehässä sitten pyöri musta 
tammavarsa. Katsoin, että kivannä-
köinen, lähtöhinta 500 euroa. Kuinka 
ollakaan käteni nousi itsestään ylös.
Joku nosti 100 eurolla, mutta huuto-
kauppa vei mennessään, eikä vähiten 
siksi kun Etelä-Pohjanmaan miehet 
kannustivat, että et anna periksi. 700 
ja mulla oli taas varsa.Tyttärille soitin 
iloisena, että teidän äiti on taas ollut 
asiassa. Kommentit ei oikein mairi-
telleet: Titta: hullu, Hanna: mee hoi-
toon, Pinja: mä en todellakaan ole 
ilahtunut tästä. Viola oli ainoa joka 
sanoi: ihan kiva. No kovapäinen pot-
kuri siitä tuli. Olin sitten jo semmari-
na, kun sitä treenasin. Ajettiin kerran 
syksypimeällä töitten jälkeen mäki-
vetoja hemmetin moisessa jääsa-
teessa. Hevonen kääntyi joka kerran 
ja veti joka vedon loppuun asti. Sil-
lon mulla kyllä nousi kunnioitus tätä 
hienoa eläintä kohtaan. Se oli raveissa 
ohjastajien kauhu, kun latasi kärryihin 
täydellä voimalla, jos tuli vähänkin 
miettimisaikaa. Vauhdissa toimi moit-
teetta ja teki aina parhaansa.Kruunu-
na 76-voitto Seinäjoella. Olen mä 
kai siitä vieläkin tunnettu ravipiireis-
sä. Kaveri Elitloppetissa huusi, että 
hei potkuritamma. Elämänmuutok-
sen myötä muutin pari vuotta sitten 
Kaustiselle. Semmarin ammatti ja työ 
jatkuu mainiosti täältäkin. Mukanani 
lähti tamma ja orivarsa, sekä 2-vuo-
tias tammavarsa. 80-vuotias äitini 
huokaisi syvään, etkö sä voisi ajatella 

luopua niistä hevosista. Voisit mennä 
vaikka voimistelukurssille. Mutta äiti, 
kun mä tunnen eläväni kun ajan hevo-
sella, kaikki muu unohtuu. Yhä edel-
leen minua kiehtoo kaunis ja hieno 

hevonen ja miten saisin sen parhai-
ten menemään. Kuninkuusraveissa 
varmaan tulee parhaiten esiin, kuin-
ka suuret tunteet hevosurheilussa on 
pelissä. Ja kaikki on loppujen lopuk-
si kiinni siitä hyvästä hevosesta, josta 
me jokainen haaveillaan. Orivarsasta 
tuli ruuna ja kokosin sen ympärille 8 
hengen porukan. Hevonen on nyt 
2-vuotias. Hieno ja persoonallinen 
hevonen. Tavoitehan meillä on päästä 
ikäluokkakilpailuihin ja pärjätä niissä. 
Tätä hommaa on turha tehdä, jos aa-
mulla ajattelee, ettei siitä kuitenkaan 
mitään tuu. Onhan siinä oma mietti-
minen miten kaikki hoituu semmarin 

työn ohessa. Haasteellisinta on syk-
sypimeällä. Mietin hevosten treenit 
työpäivien mukaan. Valoisina aamuin 
on helppoa ajaa aamulla ennen töi-
hin lähtöä. Ja onhan se mukava pääs-
tä ulos, kun koko päivän ajaa autolla. 

 
Ymmärrän kuitenkin ihmisiä, jotka 
pitävät hevosihmisiä umpihulluina. 
Olen aina sanonutkin, etten mä sano 
että tämä on järkevää. Hevosihmisil-
lä on uskonto 10 ja matematiikka 4. 
Mutta tällä uskolla Suomessa ei olisi 
ikinä lamaa. Tytär sanoi,että hän pys-
tyy sielunsa silmillä nähdä mitä mei-
dän äiti touhuaa vanhana. Joku käy 
nostamassa sen hevosen kyytiin ja se 
ajaa hullulla hevosella ympäri kylää, 
niin että kaikki pelkää ja he joutuvat 
vuorotellen katsoa perään. No saapa 
nähdä. Työn ja harrastusten iloa kaikil-
le talven tullessa.
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ePASSIN EDUT JA HYÖDYT

Helppo käyttää:
• käyttö on helppoa ja se on aina mukana: ei seteleitä, ei kortteja
• lataa sovellus työpuhelimeen ja omaasi, näin aina mukana
• maksat vain käytetyistä palveluista, hävikkiä  

käyttämättömistä eduista ei sinulle synny
• toimii reaaliajassa

Turvallinen:
• toimii kaikilla puhelimilla ja se on aina mukana
• maksut tehdään sovelluksella muutamalla klikkauksella  

tai puhelinnumerosi avulla
• etusi on heti käyttövalmis 195 €, eikä sitä voi hukata
• etu on voimassa kalenterivuoden loppuun asti,  

vuoden lopussa saldo nollaantuu
• käyttöpaikka haku onnistuu myös sovelluksella

Kattava käyttöpaikkaverkosto:
• voit etsiä lähimmät käyttöpaikat kartalta,  

lisätä käyttöpaikkoja suosikkeihin ja seurata saldoasi
• yli 8000 sportti & kulttuuri -käyttöpaikkaa,  

lisäksi mm. hierontapalvelut ympäri Suomen
• nopea ja vaivaton tapa maksaa kulttuuriliput lippuvälittäjien 

myyntipisteissä ja R-kioskeissa
• käyttöpaikkahausta näkee, minkä maksutavan kukin  

palveluntarjoaja on valinnut
• yhdellä silmäyksellä näet mitä ympärilläsi tarjotaan

Miten maksetaan ePassilla:
• kerro käyttöpaikassa maksavasi ePassilla
• maksun vastaanottaja antaa sinulle ohjeet, maksutavat voivat 

vaihdella käyttöpaikoittain
• muistathan, että kysymyksessä on henkilökohtainen veroetu,  

sillä ei siis voi verottajan ohjeen mukaan maksaa muiden kuin 
käyttäjän itsensä ostamien palveluiden maksuja

• varaudu todistamaan henkilöllisyytesi maksutilanteessa,  
kaikissa maksutavoissa järjestelmä kertoo maksun  
vastaanottajalle edunsaajan nimen

• tee maksu vasta paikanpäällä, kassalle esitettävissä  
kuiteissa on voimassaoloaika, joten näytä kuitti  
kassalle heti maksun jälkeen

• suurin osa liikunta- ja kulttuuripalveluiden tuottajista 
tekevät veloituksen kysymällä työntekijän  
puhelinnumeron ja tunnistavat hänet sen avulla

• mobiilimaksu ePassi-mobiilisovelluksessa käyttäjätun-
nuksesi ja salasanasi ovat samat kuin verkkopalvelussakin

Kuka hallinnoi:
• työnantajasi hallinnoi ePassi tiliäsi
• puhelinnumeron tai nimen, yhteystiedon muuttuessa käänny 

työnantajan puoleen

SMARTUM MUUTTUI ePASSIKSI

Nyt rohkeasti  lataamaan  epassi puhelimeen ja  hyödyntämään meidän saatua etua! Liikuntaan, kulttuuriin,  hierontaan, hyvinvointiin, näet nämä puhelimestasi yhdellä  silmäyksellä, mitä kaikkea  ympärilläsi tarjotaan…
-Piri

Lataa ePassi sovellus sovelluskaupastasi hakusanalla ”epassi” ja palvelu on vain parin klikkauksen päässä.  
Tähän olet saanut ohjeet 25. tammikuuta tulleessa sähköpostissa.
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ePassi on ollut meillä käytössä nyt 
pari vuotta. Itse olen käyttänyt ePas-
sin tyhjäksi molempina edellisinä 
vuosina kun se on ollut käytössä. 
Kellä sitä ei vielä ole, se kannattaa 
ladata vaikka molempiin eli omaan ja 
työpuhelimeen. Käyttö on helppoa. 
Maksu toimipisteellä puhelimella tai 
toimipiste kysyy puhelinnumeron ja 
se on sit siinä. Saldo ja käyttöpaikat 
löytyvät sovelluksesta. Nythän on 
käytettävissä 245 euroa, mikä on kyllä 
kohtuullisen iso summa meidän hy-
vinvointiin. Jos joku ei löydä läheltä 
palveluja mihin sitä voisi käyttää, niin 
kesän aikana on kaikenlaisia tapahtu-

mia kuten festareita mihin ePassi käy 
maksuvälineenä. Kesälomareissulla 
voi sit käydä vaikka festarilla jos sat-
tuu matkan varrelle tai sit suunnitel-
la reissun tapahtuman mukaan. Minä 
olen käyttänyt ePassia maksuvälinee-
nä iskelmäfestareilla, maksanut nuo-
risoseuran jäsenmaksut ja seurasta 
saatavan jumpan. No..iskelmä nyt 
ei ihan iske, mut kun porukka haluaa 
kokoontua kyseisessä tapahtumassa, 
niin mennään mukana. Ei tartte itse 
maksaa. Epassin jäljelle jääneen rahan 
olen sit käyttänyt elokuvalippuihin, 
joita sit käytän ku kerkiän tai viitsin. 
Viimevuonna hommasin loppurahal-

la vuoroja keilahallille. Siellä voi sit 
pelata lisäksi biljardia ja ottaa vaikka 
”energiajuomia”:) Oli vuoden viimei-
siä päiviä kun menin kyselemään että 
saisko jemmattua rahaa jotenkin kei-
lavuoroihin joita sit vois käyttää myö-
hemmin. Kaveri tiskin takana totesi 
naureskellen että taitaa mennä ePassi 
vanhaksi. Ei mitään, tyhjensin passin 
sinne niinku tilille, mistä raha vähe-
nee kun käy siellä. Eikä tarvi muuta 
kuin sanoo puhelinnumeron ja mennä 
keilaamaan. Tänä vuonnakin meinaan 
ePassin käyttää festareille, jäsenmak-
suun ja jumppaan. Viime vuoden eka 
numerossa on myös juttua ePassista.

Muistutuksena ePassista
Asko

Tässä kerron hieman mitä tapahtuu Ammattiliitto Pro:n toi-
mistossa ja sen ympärillä, nyt kun päätoimittajan vaihtumisen 
jälkeen roolini hieman muuttui.

Työehtosopimusneuvotteluja
Niitä on käyty marraskuusta lähtien oman sopimuksieni mm. 
keinosiemennysalaa koskevaa sopimusta. Sopimus päättyi 
vuoden 2019 lopussa ja sitä on nyt yritetty saada neuvoteltua, 
lähes viikoittain. 
Tekstikysymyksiä ja esityksiä tehtiin molemmin puolin (työn-
antaja ja Palta sekä MTJL edustajat) Työantajien esittämä palk-
kausjärjestelmän muutosesitystä on käsitelty nyt joulukuusta 
alkaen kaikissa tapaamisissa. Palkankorotuksien ja kikyn poista-
misesta on tähän mennessä puhuttu ohimennen kerran. 

Ylityö- ja vuoronvaihtokielto ilmoitus seminologien osalta on 
tehty työnantajille ja jäsenistölle siten, että se alkoi 20.2.2020. 
Tämä toimenpide johdetaan MTJL toimesta, siten, että jokai-
nen seminologi saa toimenpiteeseen liittyvät ohjeet omaan 
puhelimeen.

Ylityö- ja vuoronvaihtokielto ovat laillisia toimenpiteitä tässä 
tilanteessa, kun sopimus on jo päättynyt. Olen saanut viestiä, 
että työnantaja pelottelee ja jopa uhkailee, kun tähän ryhdy-
tään, mutta tämän tarkoitus on vain neuvottelijoiden tukemi-
nen ja neuvottelutukseen pyrkiminen.

Toimisto muuttaa
Ammattiliitto Pro:n toimisto muuttaa uuteen osoitteeseen 
kesäkuun alusta lukien. Ruoholahden toimistorakennus on 
myyty jo viime kesänä ja nyt mennään vuokratiloihin Helsingin 
kalasatamaan osoitteeseen Työpajankatu 13. Uusi toimisto si-
jaitsee Kalasataman metsoaseman viedessä ja kauppakeskus 
Redin kupeessa. Siellä on nyt remontoidut tilat yhdessä ker-
roksessa ns. monitoimitilat. Tämä tilajärjestely tarkoittaa, että 
kenelläkään ei ole omaan työhuonetta ja työpisteet sijaitsevat 
ryhmittäin 4-6 pisteen ryhmissä. Erillisiä ns. hiljaisia ja muita 
erillisiä tiloja, on vajaa kymmenen, jossa voi työskennellä niin,  
että ulkopuolinen häirintä on 
mahdollisimman pientä. 
Sekä tietenkin yksi  
puhelinkoppi, jossa 
voi puhua niin, että ei 
häiritse muita. Tässä  
kerroksessa työskentelee 
n. 100 ihmistä,  
osa on tietenkin  
kokoustamassa  
muualla ja  
etäpäivällä ym. 
joten ihan 
kaikille ei ole  
työpistettä.

Pro:n kuulumisia
Pentti Ekola
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Työehtosopimusneuvottelut on pa-
hasti kesken tätä kirjottaessani. Silloin 
kun siirryttiin suoritepalkkaukseen, 
käytiin kovaa vääntöä siitä, että nyt vii-
mein päästiin pahasta, että järjestelmä 
syö kertyneet ylityöt. Alkuun tästä tuli 
suurta negatiivista palautetta, ymmär-
rettävästi aina on niitä joille muutok-
set ei vaan passaa, tai sitten ollaan 
periaatteessa vastaan. Kuitenkin tässä 
vuosien varrella nämä soraäänet tätä 
järjestelmää kohtaan ovat kuivuneet 
aika vähiin. Ylitöiden maksuun meno 
kuukausittain, se tuskin on ollut kenel-
lekään vastenmielistä. Hyvä niin. 

Täyttötyöstä niin ikään käytiin rajua 
keskustelua heti kohta uuteen järjes-
telmään siirryttyä. Suurin osa ymmärsi 
tämänkin yskän, mutta edelleen on nii-
tä, joilla ei näytä olevan mitään muu-
ta työtä kuin mitä työlistalle tulostuu, 
ikinä. Muistutan, taas kerran, että me 
myytiin tuolloin itsemme kahdeksas-
ta tunnista työnantajan palvelukseen. 
Päivässä. Ja näin ollen meillä on vel-
vollisuus tehdä kahdeksan tunnin päi-
viä, vaikka suoritteita ei niin paljon 
tulisikaan. Aika ajoin kuuluu siitä, että 
sille paljonpuhutulle toimistotyöajalle 
tulpataan sitä tätä tuota ja vielä tuota. 
Jokainen käsittää ettei se riitä kuin nii-
hin pakollisiin jokapäiväisiin hommiin, 
jos ne tehdään ja tehdään kunnolla. 
Kaikki muu, mitä itse kenellekin aika 
ajoin ilmaantuu, on täyttötyötä. Ellei 
se sitten sovi siihen muu työ kohtaan, 
mikä kasvattaa päivittäistä tuntimää-
rää. Ja jos johonkin hommaan aikaa 
menee, se merkitään johonkin! Täyt-
tötyö sarakkeesta ei työnantajalla ole 
oikeus poistaa minuuttiakaan. Tietoa, 

tiedotteita, jne tulee suoltamalla, mikä 
sinänsä on varsin hyvä asia, mutta ai-
kaa ottaa varmasti jos ne kaikki käy 
läpi. Toivottavasti kukaan ei tee näitä 
hommia ajaessa. 

Viime lehdessä kirjoitin tästä samasta 
aiheesta, ja tässä suora lainaus sieltä:
”Liikaa ei voi muistuttaa teitä kaikkia sii-
tä, että muistakaa täyttää työaikailmoi-
tuksenne huolella. Selittää sitä vaativat 
työajat, ja käyttäkää sitä täyttötyö sara-
ketta mikäli työasioita teette vajaiden 
päivien päälle. Se sarake on ainoa do-
kumentti, mistä voidaan todentaa se, 
että töitä on optimoinnin lisäksi itse 
kullakin, ja että niitä tehdään. Jossain 
vaiheessa tämä muu aika sarakkeeseen 
kertynyt kokonaistuntimäärä on tar-
peen saada selville, ja silloin pelkkä 
sanominen että tehty on, ei riitä.”

Nyt sitten ollaan siinä tilanteessa, että 
työnantaja ei hyväksy todellakaan näitä 
alituntisia päiviä, mistä se maksaa täy-
den kahdeksan tunnin palkan. On täy-
sin järkeen käypää, että näin on, mutta 
se miksi näin on, on vain ja ainoastaan 
meidän omaa syytä. Ja kyllä, joskus 
tulee jokaiselle vajaa päivä, joskus pa-
rikin, eikä varmasti se ole  se ongelma. 
Mutta jos jatkuvasti viikko- tai kuukau-
sityöaika jää alle sovitun, ei tarvitse 
olla ruudinkeksijä että ymmärtää mitä 
se tuo neuvotteluissa tullessaan. Tämä 
nykyinen palkkaussopimus on irtisa-
nottavissa puolin ja toisin. En tiedä, 
kenen etu olisi paluu vanhaan, missä 
näitä korvauksettomia ylitöitä tehtiin, 
kun lyhyet päivät söivät ne pois. Mutta 
sekin uhka on aina olemassa, että näin 
käy. Siis nyt jos koskaan olisi se aika, 

että tuota täyttötyö saraketta olisi käy-
tetty aktiivisesti. 

Toinen muistutuksen arvoinen asia 
mistä viime aikoina keskustelua tul-
lut on se, että työntekijällä on tietyt 
velvollisuudet työnantajan suuntaan. 
Eniten polemiikkia on aiheuttanut se, 
että sairauslomasta pitää ilmoittaa 
viipymättä esimiehelle, puhelimitse. 
Voihan tietenkin olla tilanne että hen-
kilöstä ei ole soittamaan, mutta näissä 
tapauksissa varmasti löytyy jälkeen-
päin myös lääkärintodistus. Myös päi-
vystyksiin ilmoittaminen on ensiarvoi-
sen tärkeää, ja syyn kaikki tietää. 

Alueelliset erot töiden määrässä on 
edelleen suuret, ja tähän muutok-
seen me emme voi vaikuttaa. Harvalla 
on mahdollisuutta vaihtaa maisemaa 
työn perässä karjatiheille alueille sieltä 
missä kato käy. Toisilta alueilta karjoja 
vähenee ja lehmät samoin, toisin pai-
koin karjat suurenee suurenemistaan.  
Meidän jokaisen etu tietenkin on, että 
nämä tilat saataisiin pysymään meidän 
asiakkaina. Tämän eteen me voidaan 
jokainen omalta osaltamme tehdä 
parhaamme. 
Jokaisen työmotivaatio on varmasti 
välillä koetuksella, tuskin mistään löy-
tyy ihmistä, joka aina töihin lähtiessään 
hyppisi yläpystyä riemusta. Tämä on 
ihan inhimillistä. Koitetaan kuitenkin 
pitää se huono tuuli siellä autossa, ja 
puretaan se vaikka työkavereiden kes-
ken puhelimessa. Asiakas harvoin on 
syynä näihin huonoihin päiviin, mutta 
joskus se voi jopa pelastaa päivän. 

Aurinkoisia kevätpäiviä kaikille!

Terveisiä  
pääluottamusmiehen  
toimistolta
Tapio Tommila, FABA Osk, plm
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Majoituspaketin hoitaa Proliitto, matkat jäävät jokaisen  

omakustanteiseksi. Ilmoittautuminen tästä linkistä:  

https://pro.etapahtuma.fi/Default.aspx?tabid=616&id=8335.  

Kotisivuiltamme www.mtjl.yhdistysavain.fi -> tapahtumat 

Koulutus- ja virkistyspäivät 2020

Lauantai 18.4.
11.30 Lounas
12.15 Tilaisuuden avaus

 Pentti Ekola, sopimusalavastaava,     

Ammattiliitto Pro
12.30 Seminologien ja keinosiemennysasemien    

työehtosopimus 2020 – Pentti Ekola

14.30 Iltapäiväkahvi/tee

15.00 Ulkoilua ja kevyttä liikuntaa työkyvyn   

 ylläpitämiseksi. Tämä osio voi sisältää myös   

erilaisia kilpailuja. Järjestävä klubi on Polar. 

19.00 Päivällinen

Sunnuntai 19.4.
 Aamiainen hotellin aikataulun mukaan

9.15 Klubitoiminnan aloitus ja jatkuminen

 Hannele Vartiainen, sopimusala-asiamies,    

Ammattiliitto Pro
11.00 Lounas
12.00 Edellinen aihe jatkuu

14.00 Iltapäiväkahvi/tee

14.30 Palautekeskustelu

 Pentti Ekola

15.30 Tilaisuus päättyy

Koulutus on toteutettu yhteistyössä TJS Opintokeskuksen kanssa

MTJL ja Ammattiliitto Pro 
järjestävät yhteistyössä 

KOULUTUSPÄIVÄT  
yhdistyksen jäsenille 18.–19.4.2020
Paikka on ORIGINAL SOKOS HOTEL ALEXANDRA 

os. Hannikaisenkatu 35, 40100 Jyväskylä. 

Ylä-Savossa juhlittiin pyöreitä  vuosia täyttäneitä seminologeja. Helmikuun tiimin yhteydessä ”lahjottiin”  Savolaisen Mirja ja  Oksasen Arto  täysien vuosikymmenten kunniaksi.Puitteet pienelle juhlahetkelle olivat komeat. Iisalmen Raatihuoneella. Vaikka olimmekin ns. kirkkohuoneessa, ei tunnel-ma ollut harras vaan nauru maittoi ja niin maistuivat tarjottavatkin. Kiitos Mirjalle  
ja Arton 
puolisolle,  
saimme  
syödäksemme 
voileipä- ja 
täytekakkua. 
Mukana olleena  Marjukka V-K.

Polar klubin 
PILKKIKILPAILUT 

27.3.2020 
Siikalatva

Savukosken 

Kuivalihamarkkinat 

11–12.4.2020, 

Seminologilehteen 2. 

materiaali 5.6.2020 

mennessä.
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Moni Suomalainen suuntaa hiihto-
lomalla auton nokan kohti Suomen 
Lappia. Näin toimii myös allekirjoit-
tanut. Joka vuosi alkuvuodesta tai 
viimeistään kevättalvesta pakataan 
autoon murtomaasukset ja karaute-
taan pohjoiseen nauttimaan Lapin 
luonnosta ja loputtomista hiihtorei-
teistä. Matkakohde ei ole ehkä se 
ihan suosituin laskettelukeskus, joi-
den mainetta pitää yllä muun muassa 
Kuusamon Ruka, Kittilän Levi ja Ylläs. 
Varmasti hienoja kohteita jokainen, 
mutta minä olen korviani myöten 
ihastunut Pyhätunturiin.

Pyhätunturilla kävin ensimmäistä ker-
taa 1-vuotiaana vuonna 1992. Siitä 
reissusta nyt ei paljoa mieleen ole 
mitään jäänyt, mutta sen jälkeisistä 
kylläkin. Monet joulut tuli lapsena 
vietettyä isäni työpaikan, silloisen 
Raha-automaattiyhdistyksen mökil-
lä Luostolla, joka on siis ihan Pyhä-
tunturin naapurissa ja muodostaa 
Pyhätunturin kanssa yhteisen Pyhä- 
Luoston kansallispuiston. Eräänlainen 
”lapinhulluus” tarttui minuun ja iso-
veljiini pikkulapsina. Jo edesmenneet 

ukkini ja mummoni kulkivat ahkerasi 
Lapissa ja nimenomaan Pyhätunturil-
la. Kai voisi sanoa, että tämän hulluu-
den on saanut siis verenperintönä. 

Rauhaa, hiljaisuutta ja luontoa ra-
kastava ja arvostava ihminen viihtyy 
Pyhätunturilla. Jos ei kaipaa lukuisia 
yökerhoja, ravintoloita ja ihmisvirtaa 
on Pyhätunturi oiva paikka lomailuun 
ja luonnossa liikkumiseen. Pyhätuntu-
ri sijaitsee Andy McCoyn kotipaikkana 
tunnetun Pelkosenniemen kunnas-
sa ja Kemijärven kaupungin alueilla.  
Rovaniemeltä Pyhätunturille tulee rei-
lu tunnin ajomatka. Pyhätunturin tun-
turijono on lähes kymmenen kilomet-
rin mittainen ja itä-länsisuuntainen. 
Se on muodostunut yli kaksi miljardia 
vuotta sitten. Tunnetuin huippu on 
itäinen Kultakero. Muut huiput län-
teen päin ovat Ukonhattu ja korkein 
Noitatunturi (540 m). Niitä seuraa 
lännessä hieman matalammat Laaka-
kero ja Peurakero. Tunturijono jatkuu 
tästä edelleen luoteeseen aina Luos-
to-tuntureille saakka. Lisäksi Kultake-
ron koillispuolella Pyhäjärven itäran-
nalla kohoaa 370-metrinen Soutaja. 

Pyhä-Luoston alueet tarjoaa kun-
tohiihtäjälle varsinaisen paratii-
sin. Erilaisia latuja kansallispuiston 
alueella on yli 150 kilometriä. Suu-
rin osa laduista sopii sekä perintei-
sen, että luisteluhiihdon ystäville.  
Ladut ovat monipuolisia ja sopivat 
eritasoisille hiihtäjille. Latujen varsilla 
on runsaasti erilaisia taukopaikkoja, 
laavuja, kotia, päivätupia ja muka-
via latukahviloita, joissa voi nauttia 
retkieväistä tai paistaa makkaraa. 
Oman kokemuksen mukaan latujen 
kunto on ollut lähes poikkeuksetta 
aina moitteeton, samoin myös tau-
kopaikkojen. Puita tulien tekemi-
seen löytyy ja paikat pysyvät siisteinä.  
Latuja huolletaan ahkerasti etenkin  
kevättalvella. 

Maastohiihdon lisäksi Pyhätunturilla 
pääsee nauttimaan mm. laskettelus-
ta, lumikenkäilystä, läskipyöräilystä 
ja ihan vain jalkaisin patikoinnista. 
Laskettelurinteet ovat monipuolisia 
ja Pyhän puolella jopa vaativiakin. 
Löytyy sieltä huimapäille Suomen 
ainoa FIS-luokiteltu kilparinne Piste 
Palander, johon allekirjoittanut ei 

Lapin taikaa Pyhä-Luostolla
Anna-Maarit Heikkinen
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kyllä suostu selvinpäin menemään. 
Yhteensä Pyhällä on 15 erilaista 
rinnettä ja 9 hissiä, muun muassa 
6-paikkainen tuolihissi PyhäExpress. 
Pisin laskettelurinne on jopa 1800 
metriä pitkä. Pyhätunturi paikkana 
on erityisesti vapaalaskijoiden suo-
siossa ja alkuvuoden ”puuterilumilla” 
näkeekin usein varsinaisten rintei-
den ulkopuolella hurjapäisiä vapaa-
laskijoita, jotka kiipeävät tuntureihin 
siihen soveltuvin karvapohjasuksin 
ja laskevat alas luonnonlumia pit-
kin. Luoston puolella sijaitsevat las-
kettelurinteet soveltuvat enemmän 
vasta-alkajille ja lapsiperheille. Tun-
turien välissä liikennöi myös SkiBus, 
jolla Pyhältä Luostolle ja toisinpäin 
liikkuminen hoituu kätevästi.

Talviaikaan monet lumikenkäreitit 
ovat myös kuljettavissa jalkaisin tai 
läskipyörällä. Kesä-syysaikaan pa-
tikointireiteillä kulkua helpottaa 
pitkospuut ja portaat. Tunturien vä-
leissä olevat kivikkoiset kurut, kuten 
Isokuru on yksi retkeilijöiden suo-
sikkikohteista. Isokurun kierroksella 
pääsee näkemään 17-metrisen Py-

hänkasteen putouksen lisäksi mah-
tavan uhriharjun ja karhunjuomalam-
men, jossa on mukavat taukopaikat. 
Varmajalkaisimpien kannattaa eh-
dottomasti lähteä myös huiputta-
maan tunturit, joista korkein Noita-
tunturi haastaa kyllä retkeilijää oikein 
kunnolla. Myös Luoston puolella  
löytyy hienoja patikointireittejä Ukko- 
Luoston laelle saakka. Näihin reittei-
hin ja maisemiin ei koskaan kyllästy 
eikä ainakaan takuulla pety!

Mikäli omia välineitä hiihto-, lasket-
telu- tai lumikenkäilyhommiin ei ole, 
voi kaikenlaisia välineitä vuokrata 
useammastakin välinevuokraamosta. 
Majoitusta ja kohtuuhintaista sellais-
ta on tarjolla eritasoisista mökeistä 
hotelliin. Kauheasta turistiruuhkasta 
ei Pyhä-Luostolla tarvitse suurem-
min stressata. Vaikka alueella onkin 
etenkin talviaikaan myös ulkomaisia 
ryhmiä, ei turistivirta paisu lähes-
kään niin suureksi, kuin monessa 
isommassa hiihtokeskuksessa. Lisäk-
si turistiryhmät pysyttelevät yleensä 
hiihtokeskuksen tuntumassa, eikä 
heitä juuri enää tapaa retkeilyreiteil-

lä. Sekä Pyhällä, että Luostolla on 
pienet K-marketit ja muutama hyvä 
ruokaravintola, joten kauemmas-
kaan ei tarvitse lähteä nälkää taltut-
tamaan. Mikäli intoa riittää tutustua 
lähiympäristöön niin lähellä sijaitse-
vat Kairalan ja Suvannon kylät. Su-
vanto esimerkiksi on yksi harvoja säi-
lyneitä Lapin kyliä, joita saksalaiset 
eivät polttaneet Lapin sodan aikana. 
Suvannon kylässä on kulttuurihisto-
riallisia, alkuperäisiä rakennuksia ja 
se onkin museoviraston suojeluk-
sessa. Sekä Suvannon-, että Kairalan 
kylissä on kesä-syysaikaan idylliset, 
paikalliset kahvilat, joissa kannattaa 
vierailla. 

Pyhä-Luoston alueen retkeily- ja hiih-
toreitit on paitsi upeita, niin myös 
tunnelma on leppoisa. Hiihtoreiteillä 
vastaantulijat morjestelevat hymyssä 
suin ja laturaivot on unohdettu suo-
siolla kotipitäjiin. Jos etsit mukavaa 
Lapin lomakohdetta, tässä Sinulle 
sellainen. Et tule taatusti pettymään! 
Mutta varoitan sen verran, että kun 
kerran tänne tulet, tulet myös toi-
senkin kerran. Ja kolmannen.
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ETELÄ-POHJANMAA
Timo Luoma-Nirva
Norintie 220
64760 PELTOLA
p. 045 236 7233
timoln@live.fi

ISK-KLUBI
Marjukka Villi-Kauppinen
Karankamäentie 1664
74200 VIEREMÄ
p. 050 306 3170
marjukka.villi70@gmail.com

Katja Tommila
Häkkiläntie 330
43170 HÄKKILÄ
p. 040 412 8733
tommila.katja@gmail.com

Johanna Koponen
Karjalankatu 42 as. 8
74120 IISALMI
p. 044 508 5160
jonnak73@gmail.com

PRO SEMINO KLUBI
Sirkka-Liisa Koivula
p. 050 363 5831
lissu.koivula@gmail.com

Piritta Hakala
p. 040 567 9359
pirtu.ha@hotmail.com

KEPO-KLUBI
Ulla Mäkitalo
Hillutie 6
85100 KALAJOKI
p. 040 531 1476
ulla.makitalo@kotinet.com

Jaana Mehtälä
jaana.mehtala@hotmail.com

Anna-Maarit Heikkinen
Junganjärventie 6
44880 MUURASJÄRVI
p. 050 438 1250
annamaarit.heikkinen@gmail.com

POLAR- KLUBI
Salli Sarajärvi
Vuotungintie 280
93999 Kuusamo
p. 040 569 5215
salli.sarajarvi@gmail.com

Tiina Lehto
tiinalehto@outlook.com
ps.seminologitry@gmail.com

LUOTTAMUSMIEHET:

Itä-Suomi
Marjukka Villi-Kauppinen
Karankamäentie 1644
74200 Vieremä
p. 050 306 3170
marjukka.villi70@gmail.com

Tapio Tommila
Häkkiläntie 330
43170 HÄKKILÄ
p. 041 447 0888
tommila.tapio@gmail.com

Keski-Pohjanmaa
Anna-Maarit Heikkinen
Junganjärventie 6
44880 Muurasjärvi
p. 050 438 1250
annamaarit.heikkinen@gmail.com

Etelä-Pohjanmaa
Timo Rintamäki
Länsikyläntie 973
62100 Lapua
p. 050 017 8251
trintamaki@gmail.com

Etelä-Suomi
Asko Sänkiniemi
Pajusentie 1
51720 Rahula
p. 050 029 4394
asko.sankiniemi@surffi.fi

Piritta Hakala
Kirkkokankaantie 3 C 11
37800 Akaa
p. 040 567 9359
pirtu.ha@hotmail.com

Pohjois-Suomi
Satu Kilponen
Ruhalantie 356, 85730 Tulppo
p. 040 558 6299
satu.kilponen70@gmail.com

Asemat
Tuula Gargano
Airolantie 60, 16600 Järvelä
p. 044 013 0262
tupugar@gmail.com

Ilmajoki
Minna Kumpu-Huhtala
Riskuntie 17, 61120 Louko

Finnpig
Eveliina Aromäki
Hiuluntie 6, 38210 Sastamala
p. 040 734 2569
evelina.aromaki@hotmail.com

MAATALOUSTOIMIHENKILÖJÄRJESTÖJEN LIITTO RY  
Klubit


